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Úvod

Důvod a předmět zkoumání
Tento text je výsledkem terénního průzkumu oblasti sídliště Ďáblice proběhlého v období  září 

do října 2018, na základě zadání Institutu plánování a rozvoje hl. m. Prahy (dále IPR). Přesná 
hranice zkoumaného území je k dispozici v mapové části.

Text vznikl jako analytický materiál pro navazující koncepční práci se zadaným územím, která 
proběhne formou participačních aktivit, plánu revitalitalizace sídliště, územní studie, případně 
k dalším plánům rozvoje sídliště.

Předmětem průzkumu, jehož podstatou bylo využití tzv. zúčastněného pozorování (často 
využívané v sociální antropologii, sociologii atd.), bylo zmapovat sociální aspekty fungování 
vymezené lokality, tedy pohyb, jednání a praktiky obyvatel sídliště, stejně tak jako subjektivní 
vnímání kvality služeb a veřejné vybavenosti sídliště. Taktéž byla zkoumána podoba aktivit ve 
veřejném prostoru, základní sociální vazby a další vztahy v rámci území. 

Průzkum se soustředil na jádro sídliště Ďáblice (dle oficiálního názvu, mezi místními je však 
běžně užíváno i pojmenování Kobylisy a Ládví) v oblasti velkých deskových panelových domů 
a dále v oblasti bodových panelových domů pod Ďáblickým hájem. Průzkum se zabýval též 
vazbami na okolní oblasti, s předpokladem, že budoucí zkoumání některých navazujících lokalit 
proběhne v budoucnu.

Před začátkem průzkumu byl navázán kontakt se zájmovým spolkem Krásné Kobylisy, jeho 
představitelé pravidelně komunikují své požadavky, jak směrem k radnici Prahy 8 tak k IPR. 
Jedním z hlavních cílů průzkumu bylo právě kvůli této skutečnosti navázat kontakt s dalšími 
lokálními jednotlivci i subjekty v zájmu větší reprezentativnosti zjištění o lokalitě.
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Metody průzkumu
Základním metodou vytváření dat bylo využití zúčastněného pozorování přímo ve vymezené 

oblasti. Tato původně etnografická metoda výzkumu, využívána v sociální antropologii posky-
tuje možnost sledovat sociální život, stejně tak jako pohyb či fungování materiálních struktur 
přímo na místě, které je předmětem výzkumníkova zájmu. Hlavní výzkumná metoda byla 
doplněna o další doplňkové způsoby vytváření dat (viz níže).

Základní metody vytváření dat:
• zúčastněné pozorování,
• neformální rozhovory,
• polostrukturované rozhovory,
• monitoring pohybu v sídlišti,
• vytváření vizuálních dat (fotografie),
• monitoring materiální kultury sídliště (mapping prostorových komponent).

Průzkum v lokalitě prováděli dvě výzkumnice a jeden výzkumník v období od poloviny září do 
konce října. Během této doby v lokalitě strávili v různých denních obdobích zhruba 95 hodin a 
realizovali zhruba 10 neformálních a 6 polostrukturovaných rozhovorů s informátory z různých 
cílových skupin. 

Vzhledem k tomu, že se jedná pouze o pilotní studii, jež má sloužit jako informativní podklad 
pro další činnosti, nelze představená zjištění považovat za dostatečně spolehlivá, tudíž je záhod-
no, aby v budoucích měsících rozpracované koncepty a popisované jevy byly ověřeny.

Cílové skupiny
Tabulka uvádí přehled cílových skupin, kterými jsou uživatelé prostoru sídliště Ďáblice. V 

levém sloupci jsou určené cílové skupiny a ve pravém sloupci se nachází popis znalostí o kaž-
dodenním životě, kterými mohou přispět v případném participačním procesu. Cílem vytvoření 
cílových skupin je zpřehlednit vztah místních obyvatel, návštěvníků parku i institucí a služeb, 
které mají na chod sídliště vliv.
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Empirická část

Empirická části představuje výsledky analýzy. V první podkapitole se zaměřujeme na pros-
torovou analýzu. Věnujeme se především prostupnosti a mobilitě sídliště, tedy tomu, kde a jak 
se obyvatelé a návštěvníci sídliště pohybují, dle cílových skupin. Analýza obsahuje identifikaci 
míst setkávání i takzvané blindspotů, ne-míst, tedy prostor, jež nejsou téměř využívány... V 
druhé podkapitole se zaměřujeme na každodennost na sídlišti, která se vyznačuje variabilitou 
vztahů k místu,  rytmicitě sídliště, občanské vybavenosti a veřejnému prostoru. V poslední, třetí 
podkapitole, popisujeme, jak funguje zkoumané sídliště z hlediska komunitního prostředí a jaké 
komunity a stakeholdeři vstupují do zdejšího fungování.  

I. Prostorová analýza

a. Základní pozorované dělení sídliště a místní názvy

Piedestal odcizené sochy žáby (foto Tereza Fasurová)
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b. Mobilita sídliště
Na základě několika terénních pozorování v časech ranní špičky byly zaznamenány ne-

jvytíženější pěší koridory. Na základě této činnosti bylo možno vizuálně rozeznávat 3 výrazné 
skupiny obyvatel “v pohybu”: děti školního věku (případně v doprovodu rodičů) - znázorněno 
modře, středoškoláky (pouze jednom výraznějším koridoru) - znázorněno zeleně a obecný po-
hyb převážně obyvatelstva v produktivním věku – znázorněno modře.

Rybníček uprostřed centrálního parku jako jedno z ohnisek pohybu (foto Tereza Fasurová)
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c. Místa setkávání
Na základě terénních pozorování a rozhovorů byla identifikována důležitá místa setkávání. 

Na mapě nejsou vyznačena místa výskytu pejskařů, jelikož jejich výskyt je velmi rozptýlený, a 
to téměř v celé zkoumané oblasti. Pro místa častého výskytu seniorů byla užita barva červená. 
Místa setkávání mládeže jsou vyznačena oranžovou barvou a místa obyvatel v převážně 
produktivním věku byla užita modrá.

Jako jednoznačný centrální bod setkávání vychází místo “u rybníčku” (01), které je místem, 
kde se setkávají všechny skupiny obyvatel sídliště.

Okolí Kobyliské střelnice (02) je primárně místem zdržování se starších lidí a z rozhovorů 
nám vycházelo jako místo se silnou pamětí.

Okolí domu s pečovatelskou službou (03) je místem častého výskytu zdržování. Nachází se zde 
i cvičící náčiní pro seniory. Zároveň je díky valům okolo dobře odhlučněný, takže působí jako 
velmi klidné místo. 

Koupaliště Ládví (04) jsme vzhledem k ročnímu období nemohli zachytit jako místo výrazně-
jších aktivit, ale z rozhovorů bylo zjištěno, že v letní sezóně tvoří jedno z klíčových míst set-
kávání.

Metro Ládví (05) je z hlediska pohybu nejvytíženějším bodem zkoumané oblasti a tvoří cen-
trum z hlediska mobility a služeb. Blízký pivovar a kavárna Cobolis využívá tohoto potenciálu a 
je jedním z nejvytíženějších podniků.

Beachklub Ládví (06) sice svým sportovním významem přesahujícím rámec zkoumané 
oblasti též výrazným místem setkání. Primárně se zde schází aktivní lidé mezi 15–30 rokem, 
jsou zde však i možnosti vyžití pro děti a klub se snaží zapojovat i starší generace.

Komunitní centrum Hrubého (07) viz níže.
Bar Zanzibar (08) je místem také oblíbeným místem setkání, v rámci rozhovorů byly zaz-

namenány stížnosti na hlučnost z okolí objektu, na místě jsme však nikdy tyto jevy nepozorova-
li.

“Čtverec u Normy” (09) je spíše místem nahodilých setkání vzhledem k užívané nabídce 
služeb a pěších tras (viz výše).

Pivnice Chabařovická (10) je velmi populárním místem setkání zvláště obyvatel okolních 
domů.

“Včela s Billou” (11) je klíčovým místem setkání pro obyvatele části “pod lesem” (tedy 
bodových panelových domů) vzhledem ke kombinaci nabídky služeb a zastávky (viz pěší trasy 
výše)

Místa setkávání mladých
Jedná se o několik míst setkávání k “večernímu flákání” (12), (13) na lavičkách, pro které je 

využíváno i hřiště ZŠ Burešova (14), kde po setmění dochází k zajímavé výměně sportujících 
dětí za místní mládež a dospívající.

Posledním zvýrazněných místem jsou během dne mládeží hojně využívaná kuřácká místa 
(15).
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d. “Blind spoty”
Na základě zúčastněného pozorování a rozhovorů byly nalezeny bariéry v území (fialová linie) 

a “blind spoty”, tedy místa, kde byl pozorován minimální pohyb lidí, obvykle doprovázený pozo-
rovaným špatným stavem veřejného prostoru (průhledné červené plochy).

Jako problematická byla vyhodnocena i centra služeb (bývalé “Včely” a nákupní prostor 
Ládví). Pro všechny objekty je typická zchátralost stavby. Tento stav se mísí se silným vztahem 
místních obyvatel k poskytovaným službám. Rozlišení je děleno dle ekonomické kondice na 
objekty s nepříliš fungujícími službami, kdy je větší část prostorů prázdná (červeně), objekty 
ekonomicky fungující ale s velmi omezenými prostředky stavebně rozvíjet objekt (oranžová) a 
na objekty s potenciálem rozvoje a opravy, případně již zrekonstruované (žlutě). 

Ďáblická, Střelničná – bariéry
Ulice Žernosecká, i když je to využívaná komunikace, nepůsobí v prostoru jako bariéra. 

Zřejmě to bude způsobeno i faktem, že po ní nejezdí tramvaj a neslouží jako hlavní dopravní 
tepna. Ďáblická a Střelničná jsou naopak důležitými komunikacemi, na kterých je často zácpa.

Na ulici Ďáblické (tramvaj, autobus) nejsou podle pozorování chování lidí ideálně umístěny 
zastávky a dopravní infrastruktura zde působí spíše jako bariéra, o jejímž narušení by bylo 
vhodné do budoucna v rámci návrhu revitalizace uvažovat.

Objekt komerční vybavenosti “Včela” (foto Tereza Fasurová)
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II. Každodennost na sídlišti
Rytmicita sídliště

Ráno všedního dne plní sídliště spíše tranzitní funkci. Většina lidí využívá hlavní korido-
ry, které vedou na Ládví (k metru a na autobus). Od 7 hodin proudí lidé i z metra směrem na 
sídliště (většinou se jedná o děti a dospívající, kteří dojíždí do škol). Než děti pustí do škol, tak 
je sídliště na hlavních tazích a před školami plné, v další fázi dochází ke zklidnění. Rodiče, po 
doprovodu dětí do škole, odchází na metro. Následně se začínají se objevovat matky s kočárky a 
důchodci.

Po 9. hodině začíná sídliště působit prázdnějším dojmem. Venku je možné potkat seniory 
(často zároveň pejskaře) a potom rodiče s malými dětmi. Dopoledne je na sídlišti naprostý klid 
a jsou místa, na kterých se za několik hodin nikdo neobjeví. V čase oběda dochází k oživení 
prostoru okolo metra Ládví. Dále od těchto míst je situace mnohem klidnější. Od zhruba 14 do 
16 hodin se začínají plnit hřiště, pejskařská louka, je plná kavárna, děti se vrací ze škol, sídliště 
pomalu začíná opět žít. Pokud bylo hezké počasí, byly kolem 17 hodiny plné zahrádky, okolo 
bylo hodně sportujících, hodně lidí posedávajících na lavičkách a první známky lidí vracejících 
se z práce. 

Podle lidí bydlících nebo pracujících na sídlišti přes pracovní den rytmus sídliště udá-
vají hlavně senioři a matky s dětmi. Většina lidí v produktivním věku pracuje mimo sídliště, 
ráno tedy odjedou. V místě pracoviště si vyřídí všechny pochůzky, popřípadě i večerní zábavu a 
potom se vrací na sídliště až pozdě (prostor sídliště tedy přes pracovní týden téměř nevyužívají). 
Tato tendence se týká především pracovních dnů a je v souladu s tím co Jiří Musil (1985) na 
základě zkoumání panelových sídlišť popsal jako problematiku monofunkčnosti sídliště, kdy v 
některých obytných panelových celcích převládá funkce ubytovací nad všemi ostatními - prací, 
rekreací, volnočasovými aktivitami. 

O víkendu prostor využívají všechny možné cílové skupiny v různých časech. I tak se po sídliš-
ti ale pohybuje málo lidí, protože dost lidí zřejmě odjíždí mimo Prahu.

Sídliště začíná o víkendu žít až po 9. hodině ráno, okolo oběda a v brzkém odpoledni je klidné 
a pohybuje se po něm málo lidí. V Tiché kavárně je např. během víkendu větší návštěvnost (mají 
otevřeno od 13).

Během průzkumu se opakovalo několik situací, které zřejmě také ovlivňují rytmus sídliště. 
Některé bary, herny a restaurační zařízení otevírají již v 8 nebo 9 hodin ráno a hned po otevření 
zde sedělo pár hostů (zřejmě se jednalo o štamgasty, často si povídali s obsluhou). Večer situace 
ve stejných podnicích vypadala obdobně, pouze ve větším měřítku. 
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Vybavenost 

Vzdělávací instituce
Pomalu dochází k věkové obměně sídliště. Kapacita mateřských a základních škol je podle 

zde bydlících zatím dostatečná, ale při stále pokračující změně věkového složení sídliště bude 
zřejmě míst postupem času nedostatek. 

Největší školou je ZŠ Burešova, na území se také nachází mezinárodní školka, základní škola a 
gymnázium Meridian. 

Sociální a zdravotnické instituce 
Zřejmě vzhledem k vysokému počtu obyvatel věku 65+ je v lokalitě a jeho blízkém okolí velké 

množství sociálních institucí orientovaných na seniory (Pečovatelská služba, Gerontologické 
centru, Komunitní centrum Právě teď atd.). Lidé tyto instituce při rozhovorech nezmiňovali, 
ale např. Beach club Ládví pořádá akci Olympiáda seniorů, na kterou se sjíždí právě senioři z 
místních institucí.

Často skloňovaným problémem tohoto území jsou sociální byty. V území jsou sociální byty 
na dvou místech (nebo alespoň podle toho, co uváděli obyvatelé), jeden v domě, ve kterém 
sídlí zároveň Pečovatelská služba a druhý ve vysokém domě, kde se nachází Zanzibar. V obou 
případech si lidé stěžovali na hluk a nepořádek v okolí domů. Všichni respondenti, kteří lokality 
znají, zmiňovali, že lidé vyhazují odpadky z oken a další věci také a že se jedná o problém, 
který se opakuje. Do budoucna by bylo možné tento problém řešit opatřeními sociální a bytové 
politiky tak, aby tito lidé nebyli umisťování právě na jedno místo (tedy aby nebyla vytvářena 
místa segregace). 

Téměř ve všech rozhovorech lidé zmiňovali, že jim na sídlišti chybí lékaři. Ti, co tam ordinaci 
mají, už nové pacienty neberou, a kromě toho jsou soukromí.

V rámci území to je Domov důchodců, Gerontologické centrum, Pečovatelská služba, Rezident-
ní bydlení pro seniory (RoSa), Komunitní centrum Právě teď (zaměřeno na seniory), Komunitní 
centrum Hrubého a Poliklinika Čumpelíkova.

Sportoviště
Četná hřiště, sportoviště a blízkost Ďáblického háje jsou jednou z největších předností sídliště. 

Pro děti jsou tu hřiště v parku mezi domy a dost sportovního vyžití i přes různé kroužky v rámci 
dětských center (Ďáblík, Osmík, Karlík atd). Podle rodičů žijících na sídlišti však není hřišť 
dostatek. Dříve byla v každém čtverci betonová plocha, na které se v létě daly hrát různé hry a v 
zimě se hokej. Tyto plochy byly později zrušeny a dnes jsou z nich zatravněné plochy.

Každá školka/škola má své hřiště, paní učitelka z mateřské školky uvedla, že jejich děti využí-
vají pouze hřiště u školky nebo se chodí procházet do Ďáblického háje. 

Pro příznivce sportu je tu hlavně Beach club Ládví, který pořádá velké množství akcí (jak mez-
inárodních, národních, tak i pro místní komunity) a chystá se rozrůstat (jeden projekt z Partici-
pačního rozpočtu Prahy 8 se bude realizovat, o druhém bude možné brzy hlasovat).

Kromě toho je přímo na sídlišti koupaliště a blízko 2 bazény. 
Lidé mají možnost také využít několik posilovacích hřišť a hřiště na míčové hry. Tichá kavárna 

dělala průzkum, zda jsou lidi spokojeni se sportovními a volnočasovými plochami. Z průzkumu 
vyšlo, že chybí hřiště pro volný čas. Proto se Tichá kavárna přihlásila do Participačního rozpočtu 
Prahy 8 s projektem na petangové hřiště a malého lanového parku. 
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 Základní občanská vybavenost
Na tzv. “velkém sídlišti” blízko stanice metra Ládví se nachází pošta a Kulturní dům s městsk-

ou knihovnou. Na ulici Hrubého přímo ve čtverci deskových domů funguje od roku 2015 Ko-
munitní centrum Hrubého (KC Hrubého), které nabízí hlídání dětí, klub pro děti, promítání, 
různé kurzy a kromě toho pořádá různé sousedské akce. Další komunitní centrum se buduje ze 
stejného nefunkčního objektu ve druhém čtverci na ulici Taussigova ve spolupráci s neziskovou 
organizací Osmička pro rodinu. Tento projekt vyvolává mezi lidmi spoustu emocí a reakcí. Lidé 
se o tom často zmiňovali a toto téma je také dost diskutováno ve facebookových skupinách. 
Problémem byla zřejmě komunikace mezi radnicí a občany. Ti tvrdí, že se o výstavbě dozvěděli 
pozdě, že centrum bude nakonec vícepodlažní a větší než původní stavba. Zmiňují také, že to 
nebude sloužit pouze jako komunitní centrum, ale i pro komerční účely (kavárna, sklady, co-
workingové centrum), které považují za nevhodné. 

Komerční služby
Názory na komerční služby se v lokalitě hodně různí. Některým lidem se zdá tato vybavenost 

sídliště dostatečná, některým naopak nedostačující. V rámci území jsou 3 větší obchody Billa 
(Billa bude končit k 31. 12. 2018 a podle informací z facebookové skupiny Ládví pavlač, CPI jako 
vlastník se k tomu vyjádřil, že se snaží najít nového nájemce, aby funkce objektu zůstala), Albert 
a Norma. Lidé chodí také nakupovat do Kauflandu a do Dvora u stanice metra Kobylisy (kde je 
také další Albert). Podle některých tam chybí menší obchody a lidé se nemají kam chodit bavit. 
Bary a herny, které na sídlišti působí, obyvatelé označují za místa, ze kterých jde hluk. Lidem 
také chybí bývalé kino u stanice metra, nic takového v blízkém okolí neexistuje. 

Aktuálně se ještě rekonstruuje OC Ládví, kde budou další kavárny, obchody a služby. 

Na sídlišti není žádný kostel, ani kaplička. Některým dotázaných to zde chybí. Možná by bylo 
dobré se zamyslet nad otázkou vhodného prostoru pro nějakou takovou stavbu nebo centrum 
(jako je např. salesiánské centrum v Kobylisích). Kromě toho je kousek od sídliště Ďáblice farní 
sbor a komunitní centrum U Jákobova žebříku. 
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Veřejný prostor
Co lidé oceňují na VP?
Starší lidé a mladé rodiny zde oceňují hlavně klid, který je způsoben vzdušností a prostorovou 

volností sídliště. Pro děti je zde velké množství hřišť a míst, kam je rodiče mohou pouštět. Lidé i 
zmiňují, že se na sídlišti cítí bezpečně. 

Veřejný prostor je vnímán víceméně kladně. Sídlištní park mezi domy je uváděn jako jeden z 
hlavních důvodů, proč se zde lidem líbí a proč zmiňují, že sídliště je jedinečné. 

Zeleň a údržba veřejných prostranství 
Problematická je jeho údržba, s tou jsou obyvatelé spíše nespokojeni (sekání trávy, starání 

se o dřeviny). Někteří dotazovaní obyvatelé se také obávají postupného ubývání zeleně. Lidé 
zmiňovali, že nejsou vysazovány nové stromy a staré jsou káceny. Tato informace souvisí 
pravděpodobně s výstavbou nového komunitního centra nebo s kácením stromů v ulici Frýd-
lantská. S tím také souvisí úbytek stínu. Mobiliář (lavičky a koše) není rovnoměrně rozmístěn a 
není ho dostatek. Lidé si také stěžují na rozbité chodníky v některých místech. Centrem sídliště 
je rybníček, který je také ohnisko rekreačních cest seniorů a místo setkávání. Podle místních 
obyvatel byl rybníček dříve spravován rybáři, dnes se o něj stará MČ, která má na jeho údržbu 
najatou firmu. 

Parkování
Jako ve většině ostatních pražských čtvrtí parkování je jedním z problémů, který lidé zmiňova-

li velmi často. Situace se prý zlepšila se zavedením modrých zón, takže rezidenti zaparkují, 
kapacita je ale na hraně. Dříve byli problém lidé přijíždějící z příměstských satelitů a nechávající 
auto zde na sídlišti, dnes už tam v takové míře zaparkovat nemohou (je tam pár parkovišť s fialo-
vou zónou, jinak všechny ulice patří do modré zóny). 
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III. Komunity a stakeholdeři

Demografie sídliště
Publikace Analýza vývoje sociální struktury velkých pražských sídlišť mezi lety 2001 a 2011 

(autoři: Michal Němec, Tomáš Brabec) vydaná IPR Praha v březnu 2015, kterou je možné najít 
na jeho webových stránkách (http://www.iprpraha.cz/obyvatelstvo), popisuje demografické pro-
cesy mimo jiné i na sídlišti Ďáblice. Publikace udává procentuální zastoupení různých věkových 
skupin a je tedy možné odhadnout, jak přibližně vypadá skladba obyvatel na sídlišti dnes. 

Mezi lety 2001 a 2011 klesl počet obyvatel o 9,5 %, snížil se počet trvale bydlících na 
sídlišti, podíl osob ve věku 0-14 let vzrostl o 1 % na 10,9 % a podíl osob ve věku 65+ 
vzrostl o zhruba 10 % na 27,6 %. Je tedy zřejmé, že sídliště stárne a bude docházet k pos-
tupné obměně obyvatel. 

Komunity
Viditelnými sférami komunitního prostředí jsou především skupiny seniorů a matky s dětmi 

v kočárku. Z interpretací místních obyvatel jsme se dozvěděli o lidí početné komunitě star-
ousedlíků (za starousedlíka považujeme člověka, co na sídlišti bydlí od jeho výstavby, která 
probíhala mezi lety 1968 až 1975), kteří se znají a v rámci sídliště se navštěvují a udržují vztahy. 
Na základě provedených rozhovorů přímo se starousedlíky byl tento jev potvrzen. Starousedlíci, 
kteří jsou dnes již většinou v důchodcovském věku, se zde setkávají spíše za neformálních okol-
ností (setkávání na lavičkách v parku, ve vchodech atd.). Organizovaná vyžití pro tuto cílovou 
skupinu zde spíše neexistuje. 

Vzájemné vazby se projevují i v případě nemoci, zejména u starších obyvatel, v rámci vchodů. 
Lidé se navštěvují a pomáhají si. 

Problematickou stránkou rozvoje komunit a potkávání se je nedostatek prostor k setkávání 
ve větším počtu. Prostory nabízí kromě KC Hrubého ještě KD Ládví, Tichá kavárna a některé 
základní školy. 

Komunitní centra a setkávání 
V sídlišti aktuálně působí jedno komunitní centrum, a to Komunitní centrum Hrubého.  Fun-

guje jako sousedské centrum, sdružuje především lidi ze „čtverce“, ve kterém se nachází. 
Centrum bylo zřízeno v roce 2015 a trvalo delší dobu (až do letošního roku), než si na něj lidé 
zvykli, začali mu důvěřovat a navštěvovat jej. Centrum nabízí hlídání dětí, dětské kroužky, 
promítání a organizuje společenské, kulturní i sportovní akce. Zapojuje se do pořádání 
sousedských slavností “Zažít město jinak”, připravuje setkání u ohně nebo nad svařákem 
(několikrát ročně). Akce jsou spíš sousedského charakteru, chodí na ně obyvatelé různých 
věkových skupin) z okolních domů. Komunitní centrum samo o sobě má malou kapacitu (pouze 
jednu místnost, kde se dají pořádat kurzy a kroužky), o většinu aktivit jimi pořádaných je zájem. 
Nyní má centrum v plánu vytvořit na jeho střeše komunitní zahradu. Vzhledem k průzkumu, 
který si pracovníci komunitního centra udělali mezi místními obyvateli, vzhledem k aktivitám 
lidí v sídlišti (časté vytváření předzahrádek) se s tímto nápadem  návštěvníci centra ztotožňují 
a mají zájem mít záhonek na střeše komunitního centra. Centrum tento nápad přihlásilo do 
soutěže participačního rozpočtu městské části Praha 8. 

Akce sousedského typu pořádají i Krásné Kobylisy, které sdružují především zástupce 
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společenství vlastníků jednotek a bytová družstva (dále SVJ/BD). Na jejich akce (2x ročně nějaké 
opékání) chodí až 100 lidí, z celého sídliště různých věkových skupin (během průzkumu, se 
bohužel žádná taková akce nekonala). 

Tichá kavárna (nezisková organizace, která zaměstnává neslyšící) funguje jako komunitní 
kavárna. Byla zřízena v roce 2011 na místě jídelny, kam chodí na obědy senioři z Domu s pečo-
vatelskou službou, který sídlí vedle. V kavárně Pořádají výstavy, besedy, přednášky, podíleli se 
také na “Zažít město jinak”. Spolupracují se základní uměleckou školou Taussigova. Dnes je to 
prakticky jediný podnik svého druhu v lokalitě.

Do kavárny chodí především stálí zákazníci ze sídliště, přes pracovní dny matky s dětmi a 
starší lidé, přes víkendy celé rodiny. Tento jev tedy přímo koresponduje s monofunkčností 
sídliště, kdy naprostí většina pracujících obyvatel odjede ráno ze sídliště a večer se do něj vrací, 
ale nevyužívá jeho služeb. Ředitel kavárny uvedl, že stále ale do kavárny nechodí tolik lidí (ani 
o víkendu), jak by se na tak početné sídliště čekalo. Tato situace může být způsobena nejen-
om monofunkčností sídliště, ale také polohou kavárny. Leží sice na hlavní trase (Burešova), 
která vede skrz sídliště až na jeho horní okraj, ale většina lidí z ní odbočí dříve, než sídlí Tichá 
kavárna. Stále tedy hodně obyvatel sídliště neví o její existenci.  Brzy by měla být v nově 
zrekonstruovaném OC Ládví otevřena nová kavárna. Ta může být dalším místem pro setkávání. 

Fenomén předzahrádek
Obyvatelé sídliště si velice cení zeleně, a kromě parku mezi domy pečují o předzahrádky. 

Podle jejich vnímání to posiluje komunitní život a lidé mají před domem společný zájem. Při 
procházkách po “velkém sídlišti” i po části sídliště nad ulicí Žernosecká je tento fenomén jasný. 
Obyvatelé sami tematizovali, že by si chtěli za podpory městské části (MČ) v některých lokali-
tách zřídit záhony a starat se o ně. Bohužel MČ je v těchto aktivitách nepodporovala a chtěli by 
tedy docílit nějaké domluvy, uvítali by na jejich provozování jasná pravidla. Lidé se obávají, že 
jim zahrádky budou zrušeny, protože si je zřizují na pozemcích města. 

Pejskaři
Důležitou komunitu tvoří i pejskaři, kteří mají v centru sídliště u jezírka psí louku. Ta je podle 

obyvatel sídliště i na základně pozorování hojně využívaná. Kromě této louky využívají pejskaři 
ještě louku nad ulicí Žernosecká, kde měla původně stát základní umělecká škola. Prostranství 
nakonec zůstalo prázdné. Pejskařům tam chybí hlavně koše a pítka pro psy. Zároveň byl jasný 
během pozorování o rozhovorů možný konflikt mezi pejskaři a ostatními obyvateli sídliště. Je 
dost míst, které využívají lidé různých cílových skupin např. jak pejskaři, tak např. rodiny s dět-
mi. Dost často jsou tyto prostory neuklizené. Je možné, že pokud by bylo lepší rozmístění košů s 
pytlíky pro psy, k těmto střetům by mezi obyvateli nedocházelo. 

Lidé bez domova
Nezanedbatelnou součástí obyvatel jsou i lidí bez domova. Ti nejsou pro externího pozor-

ovatele příliš viditelní. Na základě terénního pozorování nebyl detekován žádný výraznější 
výskyt této komunity ve veřejných prostorách. Na základě rozhovorů jsme se dozvěděli, že 
sídliště “zná své bezdomovce”. To nám potvrzuje příklad, kdy nám komunikační partneři 
vyprávěli příběh jednoho muže bez domova. Ten na sídlišti žil u svého otce, poté se z bytu 
odstěhoval, zůstal nadále součástí komunity, avšak změnil svou společenskou pozici. Dále je 
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podle informací z rozhovorů na ulici Střekovská v jednom nebytovém prostoru zřízené dokonce 
centrum pro bezdomovce. Zjištěné informace vyplývají pouze z interpretací ostatních cílových 
skupin, přímo se zástupci popisované cílové skupiny se nám nepodařilo spojit. Nemůžeme tedy 
popsat jejich potřeby na sídlišti. 

Podle sesbíraných informací lze říci, že komunita lidí bez domova nepředstavuje pro obyvatele 
sídliště zásadní téma. Problém spojení s tímto aspektem byl zmíněn pouze v souvislosti lidí 
přespávajících v parku. 

Společenství vlastníků jednotek/Bytová družstva
Na sídlišti Ďáblice jsou některé domy spravovány formou společenství vlastníků jednotek 

(SVJ), některé prostřednictvím bytových družstev (BD). U některých bytových objektů je to 
kombinace obou zmíněných majetkoprávních forem. Domy nad Žernoseckou ulicí jsou na tom 
podobně jako velké bytové domy. Určitá skupina domů je spravována přímo z řad obyvatel, něk-
de správcovskou firmou, a to v různé úrovni delegace pravomocí (někde je z obyvatel domu ses-
tavena např. pouze dozorčí rada a vše ostatní je na správcovské firmě, ale to je výjimka – ulice 
Kaňkovského). Podle informací spolku Krásné Kobylisy je plánovaný převod z BD do SVJ – např. 
dům Slancova. O reakcích tamějších obyvatel nemáme informace. 

Krásné Kobylisy sdružují 47 SVJ/BD. To je úplný počet na velkém sídlišti a v ulici Bedřicho-
vská. Ještě je několik SVJ/BD nad ulicí Žernoseckou, na které Krásné Kobylisy kontakt nemají.

SVJ/BD se schází ve školách na sídlišti, protože jim na schůze dochází až 300 lidí. Kromě toho 
mají i schůzky předsedů SVJ, které svolávají Krásné Kobylisy. Setkávají se podle potřeby. 

Zájmové spolky
Na území působí spolek Krásné Kobylisy, který byl oficiálně zapsán v létě roku 2017. Zača-

li se formovat v reakci na prezentaci CPI Property Group obyvatelům sídliště Ďáblice, která 
proběhla v červnu 2017. Později se rozhodli pro právní normu spolku kvůli možnosti účasti ve 
stavebním a územním řízení. Hlavním cílem Krásných Kobylis je bránit kvalitu života na sídlišti. 
Více o jejich aktivitách a cílech je možné si přečíst v rozhovoru s členkou spolku Janou Rozmaro-
vou zde:

 https://www.krasnekobylisy.cz/wp-content/uploads/2018/09/PiratskeListy_LW_zari_final_
pdf__str%C3%A1nka_3_z-8_.pdf

Ve spojitosti se sídlištěm Ďáblice byl založen ještě Spolek přátel sídliště Ďáblice, který však 
čítá pouze 3 členy a jedná se o nepolitický spolek. Jeden z cílů spolku je podpora kulturního a 
architektonického povědomí veřejnosti o sídlišti Ďáblice a jeho okolí. Členové připravují  knihu 
“Sídliště Ďáblice”, která bude pojednávat o architektuře a historii sídliště Ďáblice.
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Závěr

Sídliště Ďáblice je velice architektonicky hodnotné. Velice oceňovaná je jeho původně pláno-
vaná vybavenost. Lidé, co v něm žijí, k němu mají velice silný vztah. Často vzpomínají na doby, 
kdy zde fungovaly Včely a kdy bylo podle nich sídliště v ideálních stavu. Dostatečná byla so-
ciální, občanská, komerční i sportovní vybavenost. Chtějí, aby sídliště bylo v dobrém stavu, aby 
v něm byla udržovaná zeleň, opravené domy a nejlépe opět fungující vybavenost. Starají se o 
domy, pěstují předzahrádky a snaží se sídliště ochraňovat. Právě zájem o sídliště a o jeho ochra-
nu obyvatele sdružuje a posiluje komunitu.

Skladba obyvatel v rámci sídliště je tvořena především staršími lidmi (většinou starousedlíky, 
kteří na sídlišti bydlí od jeho dostavby) a mladými rodinami. Prostředí sídliště a jeho charak-
ter vyhovuje oběma skupinám. Monofunkčnost sídliště se podepisuje na cílových skupinách 
viditelných během pracovního dne na sídlišti. O víkendech je možné vidět na sídlišti i skupinu 
lidí v produktivním věku, kteří právě přes týden tráví čas většinou v místě pracoviště. 

Obyvatelé sídliště jsou si vědomi toho, že sídliště je jedinečné. Před více než rokem se semkli 
proti jeho zahuštění. Právě i proto došlo k založení spolku Krásné Kobylisy. Dnes je tam také 
díky tomu silná komunita, lidé se znají a komunikují spolu. Shodně zmiňované problémy z 
rozhovorů s respondenty poukazují také na to, že právě negativní shoda přispívá k posílení ko-
munity. Obyvatelé sídliště se většinou shodují na problémových oblastech sídliště a v rámci boje 
proti developerským výstavbám fungují konzistentně.

Často probíranou a zmiňovanou problematikou je zde neudržovaný nebo nedostatečný 
mobiliář. Zeleň je pro lidi to nejvíce hodnotné, a proto ji chtějí chránit a chtějí, aby se o ní MČ 
dobře starala. Dalším velkým problémem je nedostatečná komerční i sociální vybavenost. V 
samotném území je málo obchodů, původní vybavenostní objekty (bývalé Včely) neplní již svou 
funkci. Lidé si také stěžují na nedostatek doktorů. Stávající lékaři jsou buď soukromí nebo již 
nové klienty neberou. Podle dotazovaných obyvatel na sídlišti v současné době chybí také více 
prostor pro komunitní vyžití, v nichž by mohli získat zázemí zájmové a spolkové aktivity všeho 
druhu.

Zastřešujícím tématem ve vztahu k budoucí revitalizaci by proto měla být rovněž snaha o 
narušení převládající “monofunkčnosti” sídliště. Skutečná revitalizace sídliště tak potřebuje 
zohlednit všechny výše zmíněné nedostatky (chybějící občanská vybavenost, komunitní vyžití, 
absence kvalitního mobiliáře) tak, aby místní obyvatelé neměli tolik důvodů sídliště opouštět ve 
chvílích, kdy mají trochu volného času.

Lidé se na sídlišti cítí celkově bezpečně, pouze zde není všude ideální osvětlení a některé 
podniky se jim nezdají vhodné (konkrétně herny a některé bary). S tím souvisí o koncentrace 
sociálních bytů v určitých lokalitách. Jako největší výhoda sídliště je jednohlasně vyzdvihován 
“klid”, který na sídlišti panuje. Ten pravděpodobně vychází z fungujícího a poměrně ustáleného 
rytmu sídliště Ďáblice. Respondenti reflektují bohaté vyžití pro děti, dostatek sociálních institucí 
zaměřených na důchodce i mnoho možností sportovního vyžití pro všechny věkové kategorie na 
sídlišti.
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Za odborné konzultace se studiem Anthropictures vypraco-
vala Kancelář participace Institutu plánování a rozvoje hl. 
m. Prahy v září až listopadu 2018.


